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a r m a n m e l i . i r  
رئیس قوه قضائیه:  

همه کارهای 
 تاثیرگذار 

الزاما مجازات 
نیست 

گفت وگــو
 جلال ساداتیان در گفت و گو با »آرمان ملی«:

 صادرات ايران به اروپا
 مورد رضايت روسیه نیست

   شعار نه شرقی نه غربی کاملا عملی نشد
  روابط ایران و روسیه سیاه و سفید نیست

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه بر لزوم 
فعال تر شدن دبیرخانه و کارگروه های 
ستاد امر به معروف و نهی از منکر تاکید 
کرد و خواستار برگزاری منظم تر جلسات 
ستاد امر به معروف و نهی از منکر شد. 
محسنی اژه ای صبح روز چهارشنبه )۲۶ 
آبان( در نشستی با مسئولان ستاد احیا 
امر به معروف و نهی از منکر کشور، امر 
به خوبی ها و راه درست را کاری الهی 
دانست. رئیس قوه قضائیه با اشاره به 
تصویب قانون حمایت از آمران به معروف 
و ناهیان از منکر در سال ۹۴ تصریح کرد: 
بسیاری از مسئولان اجرایی و نمایندگان 
مجلس و حتی مسئولان قضایی به ویژه 
مسئولانی که عضو ستاد هستند در 
طول سال های اخیر تغییر کرده اند و 
ممکن است مسئولان جدید به خوبی 
از قوانین اطلاع نداشته باشند. محسنی 
اژه ای افزود: یک مسئول به طور معمول 
بیشترین سروکار را با قوانینی دارد که 
مستقیما مرتبط به حوزه کاری اوست و 
ستاد امر به معروف و نهی از منکر باید 
مسئولان را نسبت به وظایف قانونی که در 
این زمینه دارند مطلع سازند. رئیس قوه 
قضائیه با اشاره به محدودیت مقدورات و 
امکانات دستگاه ها، به مسئولان ستاد امر 
به معروف و نهی از منکر توصیه کرد که 
با بررسی دقیق مجموعه مسائل جاری 
در کشور، موضوعات را برای برنامه ریزی 
جهت تحقق آنها اولویت بندی کنند. 
محسنی اژه ای همچنین از مسئولان این 
ستاد خواست که با ارزیابی دقیق پیشرفت 
کارها بر اساس ملاک ها و شاخص های 
از پیش تعیین شده، عوامل موفقیت یا 
موانع تحقق اهداف و برنامه هایشان را 
آسیب شناسی کنند. وی همچنین بر 
لزوم طراحی یک برنامه مدون بلندمدت 
در کنار برنامه های مقطعی و کوتاه مدت 
برای ستاد امر به معروف و نهی از منکر 
تاکید کرد و گفت: اگر برنامه نداشته 
باشید و یا اولویت بندی صورت نگیرد 
کارها مانند یک کلاف سردرگم می شود. 
رئیس قوه قضائیه در بخش دیگری از 
سخنانش بر لزوم فعال تر شدن دبیرخانه 
و کارگروه های ستاد امر به معروف و نهی 
از منکر تاکید کرد و خواستار برگزاری 
منظم تر جلسات ستاد امر به معروف و 
نهی از منکر شد. وی با بیان اینکه همه 
کارهای تاثیرگذار الزاما مجازات نیست، 
تصریح کرد: بسیاری از آموزه های اسلامی 
اثر تربیتی و بازدارندگی بیشتری نسبت 
به بعضی مجازات ها دارند.  محسنی 
اژه ای افزود: در محیط خانواده و اجتماع 
با رعایت حیا خیلی از مشکلات حل 
می شود که با رفتارها و برخوردهای 
قهری یا احیانا خشونت آمیز نمی توان 
آن نتیجه مطلوب و بازدارنده را به دست 
آورد. وی بر همین اساس به کارگروه های 
علمی و پژوهشی ستاد امر به معروف 
و نهی از منکر توصیه کرد که در کنار 
احصاء اولویت های معروفات و منکرات، 
بررسی کنند چه اقدامات و کارهایی در 
کاهش منکرات و گسترش معروفات در 
جامعه موثرتر است. رئیس دستگاه قضا 
در واکنش به گلایه های مسئولان ستاد 
امر به معروف و نهی از منکر از بی توجهی 
دستگاه های مختلف به اجرای قانون امر 
به معروف و نهی از منکر گفت: سازمان 
بازرسی کل کشور موظف به نظارت بر 
حسن اجرای قانون و مرجع رسیدگی 
به قصور و اهمال دستگاه ها در انجام 
وظایف قانونی شان است. محسنی اژه ای 
افزود: شکل گیری بسیاری از پرونده ها 
به خاطر شیوع منکرات و بی توجهی به 
معروفات است و اگر بساط منکرات از 
جامعه جمع شود و جرمی واقع نشود، 
پرونده قضایی هم نخواهیم داشت. رئیس 
عدلیه بر لزوم فرهنگ سازی به منظور 
عمومی شدن فرهنگ امر به معروف و 
نهی از منکر نیز تاکید کرد و گفت: باید 
امر به معروف و نهی از منکر را از خود و 
خانواده و محیط کار شروع کنیم تا در 
دیگر بخش های جامعه نیز این فرهنگ 
حجت الاسلام  کند.  پیدا  گسترش 
صادقی رئیس مرکز توسعه حل اختلاف 
قوه قضائیه هم با تاکید بر لزوم فعال تر 
شدن ستاد امر به معروف و نهـــی از 
منکر و برگزاری منظم تر جلسات آن 
تصریح کرد: امر به معـــروف و نهی از 
منکر با تشکیل یک ستاد یا شورا تحقق 
نمی یابــد و این کار باید با رویکردی 
مردم محور پیگیری شود. حجت الاسلام 
صادقی با بیان اینکه ستاد احیاء امر 
به معروف و نهی از منکر باید به جای 
نهادهای رسمی بیشتـــر از ظرفیـت 
گروه های مـــردمی استــــفــاده کند، 
گفت که بسیــاری از افراد جامعـــه 
 آمـــاده همـــکاری بــا این ســتاد

 هستند.

گزارش

آرمان ملی-علیرضا پورحسین: 
روابط ایران و روسیه در سال های اخیر 
همواره با انتقادات زیادی از سوی افکار 
عمومی در داخل ایران بوده است. 
روابطی که به نظر می رسد ابعاد ابهام 
برانگیز زیادی نیز دارد. از موضع گیری های حمایتی پوتین از 
ایران تا حمله ور شدن برخی مسئولان وزارت خارجه روسیه 
به سیاست خارجی ایران در سال های اخیر، دو روی سکه ای 
بوده اند که هنوز به نظر می رسد در هوا در حال چرخیدن 
است و تا به زمین افتادن مسیر طولانی در پیش دارد. 
مسیری که مشخصا در آن برجام، رژیم حقوقی دریای خزر 
و تحولات قفقاز نقشی کلیدی خواهند داشت. در راستای 
بررسی این مساله و گفت و گوی تلفنی روسای جمهور 
ایران و روسیه، »آرمان ملی« گفت و گویی با سیدجلال 
ساداتیان، سفیر پیشین ایران در بریتانیا داشته است که 

در ادامه می خوانید.
 روابط ایران و روسیه در سال های اخیر طبق 

الگوی خاصی پیش رفته است؟
همواره نمی توان روابط دو کشوری که درگیر جنگ 
سخت نیستند را سیاه و سفید قلمداد کرد. این امر در 
خصوص ایران و روسیه نیز صدق می کند و نمی توان گفت 
که روابط ایران و روسیه مطلقا سیاه یا مطلقا سفید است. 
ایران به واسطه اینکه روابط خوبی با غرب و به خصوص 
آمریکا ندارد، به سمت روسیه و چین سوق پیدا کرده است. 
همین امر سبب شده است تا ایران هم رابطه دوجانبه با این 
کشورها داشته باشد و هم در پیمان ها و روابط چندجانبه 
و بین المللی نیز با آنها مشارکت داشته باشد. مهم ترین 
نمونه آن نیز همکاری نظامی ایران و روسیه در سوریه بود 
که جنبه های سیاسی نیز پیدا کرد و در نشست سوچی دو 
کشور تعاملات زیادی داشتند. هرچند این همکاری در 
این اواخر کمتر شده است اما کلیت امر یک اتفاق مهم بود. 
امروز پیمان شانگهای نیز به یکی از ابعاد مهم همکاری های 
بین المللی ایران و روسیه بدل شده است و دیگر همچون 
گذشته مخالفت هایی با عضویت ایران در این پیمان وجود 
نداشت. این همکاری سیاسی و نظامی به عرصه اقتصادی 
نیز رسیده است و دو کشور تبادلات اقتصادی و تجاری نیز 

با یکدیگر دارند.
 این تعــامل در خصـــوص دریای خزر مثبت

 بوده است؟
طبق تحلیل ها روسیه برداشت بیشتری از منابع دریای 
خزر داشته است و همواره ایران در این حوزه از روسیه عقب 
تر بوده است. در همین راستا روسیه در راستای اینکه اقتصاد 
اروپا را در اختیار داشته باشد و به واسطه آن انحصار انرژی 
خود را حفظ کند مانع صادرات ایران به اروپا شده است و 
همواره موانعی برای ایران در این راستا ایجاد کرده است. 
روسیه در موضوع دریای خزر با ایران همراهی نداشته است 
و به دلایل گوناگون همواره مانع دست یابی ایران به منابع و 
مختلف شده است و به صورت نامحسوس مانع فعالیت های 
ایران شده است. در پرونده هسته ای ایران نیز شاهد بودیم 
که روسیه هم سو با سایر کشورها، علیه ایران رای داد و 
پرونده ایران ذیل منشور سازمان ملل قرار داد. نباید فراموش 
کرد که روسیه در خصوص مساله اوکراین با اروپا مشکل 
جدی دارد و با آمریکا نیز در خصوص مسائل مختلف دچار 
تنش است. در این میان ایران اگر روابط متعادلی را با شرق 
و غرب جهان برقرار می کرد و شعار نه شرقی و نه غربی را 
بهتر می توانست در عمل محقق کند با بیان این نکته که به 
صورت کامل عملی نشد. درست است که امروز دیگر بلوک 
شرق و غرب معنا ندارد اما در وضعیت فعلی ایران بیشتر 
به سمت کشورهایی که تحت عنوان شرق از آن ها یاد می 
شود، تمایل پیدا کرده است و بیشتر با آنها همکاری دارد. 
همین امر سبب شده است تا در حوزه سیاست خارجی در 

سال های اخیر با مشکلاتی مواجه شویم.
 روسیه در پرونده برجام نیز در پشت پرده در 
حال اقدامات دیگری است و آیا اساسا در این حوزه 

با ایران شفاف برخورد کرده است؟
در روزهای اخیر تحولات زیادی در حوزه برجام و 
رایزنی هایی پیرامون آن در دستور کار کشورهای مختلف 
قرار گرفته است. در همین راستا معاون سیاسی وزارت 
خارجه ایران نیز سفری به اروپا داشت و در این سفر نشان 
داد که گرایش های جدیدی در خصوص برجام مطرح است. 
در این میان به نظر می رسد که ایران پس از رایزنی های 
نهایی قرار است بدون پیش شرط وارد مذاکرات وین 
شود. در این میان روسای جمهوری روسیه و چین نیز به 
گونه ای موضع گیری کرده اند که نشان دهند ایران را تنها 
نگذاشته اند و گفت و گوی تلفنی پوتین با رئیس جمهوری 
ایران نیز در همین راستا بود تا او عنوان کند که در عرصه 
سیاسی در کنار ایران است. رئیس جمهوری ایران نیز در 
پاسخ گفته است که سند همکاری ۲0 ساله ایران و روسیه 
نیز به صورت جدی تر در دستور کار قرار می گیرد تا زمینه 
همکاری های گسترده دو کشور فراهم شود. ایران نیز به 
نحوی می خواهد بگوید که پس از برجام صرفا با غرب ارتباط 
نخواهد داشت و تعاملی همه جانبه با همه کشورها در عرصه 
اقتصادی و سیاسی خواهد داشت و به همین علت به روسیه 
و چین نیز روی خوش نشان می دهد. امروز اگر می خواهیم 
به رونق تولید و توسعه و اشتغال فکر کنیم باید با دنیای 
امروز در تعامل باشیم. آن زمان است که می توانیم تولیدات 
خود را بیشتر کنیم و با رونق اشتغال، محصولات خود را به 
کشورهای دیگر صادر کرده و پول آن را دریافت کنیم. امروز 
مسئولان اگر می خواهند توسعه ای در کشور اتفاق بیفتد، 
باید هرچه سریع تر به برجام برگردند و تعاملی سیاسی و 
اقتصادی هم با کشورهای شرقی و هم با کشورهای غربی 
برقرار کنند. امروز باید از تجارب گذشتگان استفاده شود 
حتی از مسئولان قبلی وزارت امور خارجه دعوت کنند و آنها 
را به کار گیرند و هرچه سریع تر وارد بحث و گفت و گو شوند 
تا روزنه هایی به سوی توسعه و حل و فصل مسائل سیاست 

خارجی باز شود.

آرمان ملی- حمید شجاعصی: بیش از 3 ماه از 
روی کارآمدن دولت سیزدهم به ریاست سید ابراهیم 
رئیسی می گذرد و همه وزارتخانه ها در حیطه وظایف 
و اختیارات خود در حال تلاش و فعالیت هستند و در 
این میان صرفا وزارت همیشه غریب آموزش و پرورش 
همچنان با سرپرست اداره می شود و پس از باغ گلی 
و فیاضی ۲ گزینه پیشنهادی رئیس جمهور که با 
مخالفت مجلس از رسیدن به هیأت دولت بازماندند؛ 
رئیس جمهور یوسف نوری مدیرکل برنامه و بودجه و 
رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات و ارتباطات وزارت 
آموزش وپرورش را به عنوان گزینه جدید دولت برای 
تصدی وزارت آموزش و پرورش به مجلس معرفی 
کرده است. این در حالی است که  حاجی پور عضو 
کمیسیون آموزش مجلس گفته: اگر نوری نظرمان 
را جلب نکند، از او هم عبور می کنیم.«  آن طور که 
مشخص است قرار است یکشنبه هفتم آذرماه جلسه 

رای اعتماد به وی در مجلس برگزار شود.
 حیاط خلوت دولت ها

نگاهی به برخی دولت  های پس از انقلاب و کابینه 
دولت ها به وضوح نشان می دهد که در عمل کم 
اهمیت ترین وزارتخانه دولت ها وزارت آموزش و 
پرورش بوده است. چنانکه رؤسای جمهور در بسیاری 
از ادوار بیش از آنکه به دنبال چهره ای قوی، کارآمد 
و توانا از میان فرهنگیان باشند پس از خاطر جمعی 
از انتخاب های خود در سایر وزارتخانه ها در آخر 
هم شخصی را مرتبط یا بعضا غیرمرتبط با آموزش 
و پرورش برای این وزارتخانه انتخاب می کردند. 
دولت آیت ا... رئیسی نیز از این قاعده مستثنی نبوده 
و نیست، هرچند که رئیس جمهور بارها به اهمیت 
مساله آموزش و پرورش، فرهنگیان و رسیدگی به 
مسائل و مشکلات آنها تاکید داشته اما نگاهی به 
گزینه های پیشنهادی برای تصدی سمت وزارت این 

مهم را روایت می کند که نه تنها نگاهی کارشناسی 
شده در این خصوص وجود نداشته بلکه افراد معرفی 
شده بیشتر به جهت ارتباطات نه سبقه مدیریتی و 
بالا آمدن از بدنه فرهنگیان انتخاب و معرفی شده اند. 
حسین باغگلی نخستین گزینه ای بود که رئیس 
جمهور برای تصدی وزارت آموزش و پرورش به 
مجلس معرفی کرد. چهره ای که به دلایل عدم سبقه 
مدیریتی و بر نیامدن از آموزش و پرورش از همان ابتدا 
با مخالفت فرهنگیان و در ادامه مجلس مواجه شد و 
در نهایت نیز با رای عدم اعتماد نمایندگان از حضور 
در کابینه سیزدهم بازماند. گزینه بعدی هم که پس 
از چند ماه از سوی رئیس جمهور معرفی شد مسعود 
فیاضی برادر داماد علیرضا زاکانی شهردار تهران بود 
که حتی سابقه یک روز مدیریت در آموزش و پرورش 
و یا تدریس و معلمی را نداشته است. لذا از پیش 
معلوم بود که با رویکردهای منفی مجلس نسبت به 
وی و مخالفت کمیسیون آموزش خانه ملت با وجود 
حمایت رئیس جمهور به فیاضی رای اعتماد نمی دهد 
و همین اتفاق هم افتاد. فیاضی با 1۴0 رای مخالف  
و 115 رای موافق به کابینه راه نیافت. البته اینجا 
پرسش از آن 115 نماینده موافقی است که به وی 
رای داده اند. آنهایی که با این موافقت به فرض خود 
می خواستند با دولت همراهی داشته باشند اساسا 
دغدغه  ها و مشکلات فرهنگیان را در نظر گرفته بودند 
یا صرفا به جهت همگرایی با دولت اینگونه رای داده 
اند؟ اتفاقا باید به آسیب شناسی این مساله پرداخت که 
چگونه وزارت آموزش و پرورش که در ابتدای انقلاب 
از اهمیت بسیار بالایی برخوردار بود و شخصیت  های 
همچون غلامحسین شکوهی، محمدعلی رجایی 
و محمدجواد باهنر در آن حضور داشتند رفته رفته 
جایگاه این وزارتخانه به حدی پایین آمد که به نوعی 
به حیاط خلوت دولت و آخرین وزارتخانه مهم برای 

دولت تبدیل شد. کمی تدبر در این خصوص می تواند 
نتایج مثبتی را به همراه داشته باشد و مرتبت آموزش 
و پرورش را که در جامعه ما در آخرین رتبه دارد و در 

سایر جوامع در رتبه نخست را ارتقا بخشد. 
 رویکرد دولت 

به نظر می رسد که نوع رویکرد دولت به بحث 
وزارتخانه ها به ویژه حوزه عظیم آموزش و پرورش 
انتخاب از چهره های نزدیک به دولت و خارج از 
مجموعه فرهنگیان است. دو گزینه پیشنهادی رد 
شده از سوی دولت موید این مهم است. صحبت 
اینجا است که رئیس جمهور که تحت عنوان 
سفرهای استانی به اقصی نقاط کشور سفر می کند 
و با مشکلات مردم آشنا می شود، نمی تواند یک بار 
هم به طور اتفاقی به برخی مدارس در تهران سر بزند 
و پای صحبت  های معلمان فرهنگیان، معاونین و 
مدیران بنشیند و نظر آنها را در خصوص انتخاب وزیر 
بپرسد؟ اتفاقا اگر مجلس رویه ای که در خصوص 
فیاضی گزینه پیشنهادی آموزش و پرورش انجام داد 
را بسیار پیش از این و در خصوص سایر وزارتخانه ها 
نیز در پیش می گرفت و کوتاه نمی آمد امروز شاهد 
چنین شرایطی نبودیم. چنانکه عملکرد 100 ذروزه 
در حوزه های مختلف بیانگر میزان تحقق وعده ها 
است. ای کاش رئیس جمهور به جای انتخاب وزیر 
بیرون از دایره فرهنگیان یک بار هم به به سمت 
استفاده از نیروهای حاضر در بدنه فرهنگیان و 
آموزش و پرورش می رفت تا هم از حجم انتقادات به 
دولت و رویه در پیش گرفته شده در خصوص حوزه 
اموزش و پرورش بکاهد و هم با انتخابی درست؛ 
رضایتمندی و همراهی فرهنگیان و مجلس را با خود 
به همراه می آورد. هنوز هم معلمان منتظر حضور 
وزیری از جنس و بدنه آموزش هستند که دغدغه 
معلمان و مشکلات معیشتی  آنها را حس کرده باشد 

و بداند که باید برای معلمین چه کرد. باید دید رئیس 
جمهور چنین فرصتی را به فرهنگیان خواهد داد یا 
اینکه باز هم در بر  روی همان پاشنه سابق خواهد 

چرخید.
 گزینه جدید 

روز گذشته بود که پس از عدم اعتماد نمایندگان 
مجلس به مسعود فیاضی به عنوان وزیر آموزش 
و پرورش و در پی صحبت های سید نظام الدین 
موسوی سخنگوی هیأت رئیسه مجلس مبنی بر 
مهلت یک هفته ای دولت برای معرفی گزینه جدید 
دولت برای تصدی این وزارتخانه رئیس جمهور در 
نامه ای به رئیس مجلس یوسف نوری را به عنوان 
وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش جهت اخذ رای 
اعتماد به مجلس معرفی کرد تا در اولین فرصت 
مجلس به بررسی صلاحیت وی بپردازد. اما از زمان 
معرفی وی جست وجوها برای یافتن این موضوع که 
گزینه جدیدی پیشنهادی چه کسی است آغاز شده 
است. یوسف نوری متولد سال 13۴0 در ایلام و دارای 
دکترای تخصصی مدیریت از دانشگاه علامه طباطبائی 
است. مدیرکل برنامه و بودجه و رئیس مرکز آمار و 
فناوری اطلاعات و ارتباطات وزارت آموزش و پرورش، 
عضو هیات امنای صندوق ذخیره فرهنگیان کشور، 
تدریس در مدارس و دانش سرای تربیت معلم استان 
ایلام و مدارس ایران در قطر و بحرین از جمله سوابق 
اجرایی و فرهنگی وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش 
است. وی همچنین مؤلف چند جلد کتاب تخصصی 
است. نوری که برنامه خود را نیز از هدفمندسازی 
یارانه های آموزشی گرفته تا بازطراحی صندوق 
ذخیره فرهنگیان منتشر کرده در  مقدمه برنامه خود 
آورده است: سند تحول بنیادین آموزش و پرورش، 
نقشه جامع علمی کشور، نقشه مهندسی فرهنگی 
کشور و سایر اسناد بالادستی تعلیم و تربیت از جمله 
سیاست های کلی ابلاغی تحول در آموزش و پرورش، 
حاصل تلاش چندین ساله دانشمندان و نخبگان، 
صاحب نظران و خبرگان تعلیم و تربیت، استادان 
دانشگاه ها و حوزه های علمیه و دست اندرکاران 
نهادهای قانونی کشور بوده که طراحی، تدوین و 
تصویب شده و از اعتبار بالایی برخوردارند. در صورتی 
که اصطلاحات و واژگان این سند به درستی تبیین 
شود، جلوی ابهامات، تفسیرها و اقدامات سلیقه ای 
و موازی کاری ها و برخوردهای سلیقه ای دولت ها 
در عرصه تعلیم و تربیت را خواهد گرفت، فرسودگی 
نظام آموزش و پرورش کشور و ایجاد تحول با عملیاتی 
کردن سند تحول بنیادین قابل تحقق و مشاهده 

خواهد بود.

آرمان ملی - مطهره شفیعی: ظاهرا حواشی اطراف اصغر فرهادی 
تمامی ندارد و هرگاه فیلمی از او موردتوجه افکار عمومی قرار می گیرد، 
جریانی به تکلیف خودش که همان حاشیه سازی برای این کارگردان 
و فیلمش است، آغاز می شود. این بار فیلم قهرمان بود که سوژه هجمه 
به اصغر فرهادی را فراهم کرد. در ابتدا یعنی شنبه ۲۲ آبان ماه هیات 
مدیره انجمن مستندسازان با انتشار یک بیانیه درباره مستندی که 
کارگردانش مدعی شده فیلم »قهرمان« با اثرپذیری جدی از آن ساخته 
شده، ابراز امیدواری کرد که با تماشای هر دو فیلم فضایی آزاد برای 
گفتگو در زمینه این ادعا فراهم شود که این ادعا با پاسخ کاوه رضوانی 
راد - وکیل اصغر فرهادی مبنی بر اینکه »در تابستان 00۴1 و درست 
همزمان با اکران فیلم »قهرمان« در جشنواره کن، مسیح زاده با طرح 
ادعایی عجیب در شبکه های اجتماعی اعلام داشتند که فیلم »قهرمان« 
از فیلم مستند ایشان کپی شده است. این موضوع بلافاصله با واکنش 
بعضی از هنرجویان آن دوره مواجه شده و ایشان با بیان جزئیاتی از آن 
دوره در مقام پاسخ به این ادعای کذب برآمدند. از جمله آنکه دوازده نفر 
از هنرجویان این دوره آموزشی، با تنظیم استشهادیه ای به بیان جزئیات 
کامل روند ورکشاپ آموزشی پرداختند. یکی از گواهان این استشهادیه، 
فیلمسازی است که در ساخت مستند مسیح زاده، به عنوان فیلمبردار 
حضور داشته و در جریان کامل جزییات ساخت مستند و نقش آقای 
فرهادی به عنوان مالک طرح و ایده بوده است. این استشهادیه نیز به 

خانه سینما و دادسرای فرهنگ و رسانه تقدیم شده است.« بی اثر شد.
 فرهادی سوژه ناب دلواپسان

پس از آن حاشیه دیگری برای اصغر فرهادی کلید خورد. آن طور 
که فرارو نوشت:» به نوعی فرهادی هم متهم به وابستگی شده و هم 
مخالف. اخیرا داوود مرادیان مدیر گروه مستند بنیاد »روایت فتح« 
درباره فرهادی گفته است: »آقای اصغر فرهادی فیلمساز تیزهوشی 
است که هم حکومت را دارد و هم بیرون حکومت را.« مرادیان افزود: 
»اصغر فرهادی با هر آنکه دوست داشته است فالوده خورده و می خورد. 

همین اصغر فرهادی چقدر با جریان روشنفکری نزدیک است؟ کاملًا 
در بطن جریان روشنفکری حضور داشته و دارد. اما فقط چون از امیر 
جدیدی که سابقه بازی در یک فیلم ملی با موضوع گرفتن یک تروریست 
خشن و کثیف را در کارنامه اش دارد، در فیلمش حضور داشته، ببینید 
محمد رسول اف با او چه کرد؟ یعنی از نظر این ها تو حق بازی در فیلم 
ضد تروریسم هم نداری. یعنی به وضوح دست رسول اف با ریگی و داعش 
در یک سفره است. این خیلی ترسناک است.« یک روز پس از انتشار 
این اظهارات فرهادی با انتشار بیانیه ای به حواشی پیرامون خود پاسخ 
داد. این بیانیه در صفحه اینستاگرام او منتشر شده است. در این بیانیه 
آمده است:  »در تمام سال  های گذشته بنابراین داشتم که از ورود به هر 
حاشیه  ای پرهیز کنم و همواره تمرکزم بر نوشتن و فیلم ساختن باشد. 
تصورم بر این بود که پاسخ بسیاری از حاشیه ها، تهمت ها و تخریب  ها 
در حاصل کارم داده می شود و نیاز به توضیحی نیست. اما این سکوت، 
برخی را بر آن داشته تا یکسویه هرآنچه را در ذهن بافته اند بروز دهند، با 
این اطمینان که فرهادی ورود نخواهد کرد و پاسخی هم نخواهد داد.« 
فرهادی با اشاره به سخنان مرادیان نوشت: »بهانه  این نوشته اظهارنظر 
فردی است که او را نمی شناسم و من را همزمان منتسب به حکومت 
و خارج از کشور کرده است. خیلی صریح و روشن بگویم: من از شما 
بیزارم!« او افزود: »من نه هیچ گاه کوچکترین قرابتی با منش و تفکر 
واپسگرای شما داشته  ام و نه سر سوزنی به گزافه گویی هایتان در پوشش 
حمایت و تعریف و تمجید نیاز دارم. شما که سال  ها برای فرار از پذیرش 
مسئولیت خود سعی در جا انداختن واژه  »سیاه نمایی« در کنار تک تک 
فیلم های من کردید و شگفت که در سوی مقابلتان همین تلاش برای 
متهم کردن من به سفیدنمایی در جریان است!« این کارگردان سینما 
تاکید کرد: »اگر تا به حال از آزارهایی که برای من پیش آورده  اید سخن 
به میان نیاورده ام تنها به این دلیل بوده که نخواسته  ام راهم را جز با کارم 
که به آن ایمان دارم پیش ببرم؛ هرگز گمان نکنید که از سر همراهی 

با شما بوده است.«

 مخالفان بر سر دوراهی
پاسخ فرهادی بهانه خوبی به دست دلواپسان داد تا پروژه تخریب او 
و فیلمش را کلید بزنند مانند دیروز که کیهان نوشت:» به نظر می رسد 
جوایز جشنواره های خارجی و سرمایه گذاری های بیگانگان بر روی او تأثیر 
خود را گذاشته و ضمن تغییر ذائقه فیلمسازی اش با ساخت فیلم های 
چرک و سیاه از ایران اکنون او حتی از مردم و نظام مردمی ایران 
نیز بیگانه شده است. فرهادی همزمان می خواهد با حکومت و ضد 
حکومت باشد؛ تناقضی که انگار این روزها آزارش می دهد.« رجانیوز 
و باشگاه خبرنگاران مصاحبه فردی را منتشر می کنند که می گوید:» 
قهرمان در میان فیلم های اخیر فرهادی کسالت بار ترین فیلم است. 
کنش های داستانی و موقعیت ها خیلی تکرار می شوند و شاید بعد از 
فیلم »گذشته« که واقعا فیلم کسالت بار و خسته کننده ای بود، قهرمان 
دومین فیلم خسته کننده در کارنامه اصغر فرهادی باشد. وقتش 
رسیده که فرهادی برای فیلم بعدی ژانر خود را عوض کند. او باید از 
انتظارات تماشاگران و آنچه جشنواره ها از او انتظار دارند، فاصله بگیرد 
و فیلم دیگری بسازد؛ شاید یک فیلم کمدی و حادثه ای. تلنبار شدن 
انتظارات تماشاگر از فرهادی و تلاش فرهادی برای پاسخ دادن به آن، 
موج منفی که نسبت به سینمای فرهادی در حال رشد است را بیشتر 
می کند و این اتفاقات ناخوشایندی برای سینمای فرهادی است.« یا 
مشرق که در بخشی از گزارشش به تمجید فیلم قهرمان پرداخته، 
نتوانست در پایان گزارش موضع خود با اصغر فرهادی را پنهان کند 
و نوشت:» به مواضع فرهادی فراتر از اثرش نمی توان اطمینان داشت 
چون بسیار متغیر است. سیاست »هم غزه و هم اکران فیلم در اسرائیل، 
جانم فدای اسکار«، استفاده از حمایت های مالی اتحادیه اروپا و ساختن 
آثاری در نقد سبک زندگی غربی، بهره بری از  حمایت مالی خاندان 
پادشاهی قطر و حرکت های زیگزاگی سیاسی مثل مترادف شدن 
سرکوبگر با فضای بسته، استفاده از نوای شجریان روی فرش قرمز 
در محتوای فیلم، نمایشی است که فرهادی به صورت ممتد خارج 
از پرده سینما ایفا می کند که با محتوای اثر اخیرش تعارض دارد.« 
نکته قابل تامل اینجاست که مشرق نمی تواند از موفقیت های اصغر 
فرهادی چشم پوشی کند و 0۲ آبان خبر داد:» اصغر فرهادی به خاطر 
کارگردانی فیلم »قهرمان« به عنوان برنده جایزه بهترین کارگردان 
جوایز آسیا پاسیفیک شناخته شده است.« این تضاد و دووجهی بودن 
در مواجهه با اصغر فرهادی همان موضوعی است که این کارگردان و 

فیلمنامه نویس را آزار می دهد.

»آرمان ملي« با نگاه به هر دو طیف، انگیزه تخریب ها را بررسي مي کند:

حمله شیرین دلواپسان به فرهادي!
 حمله تندروها به فیلم قهرمان، آنان را نزد افکار عمومی قهرمان نمی کند

 دلسوزان سینمای ایران به خوبی می دانند که اصغر فرهادی هرگز به داشته های بومی فرهنگ ایران زمین پشت نکرده و نمی کند

 فعال سیاسی اصولگرا  درباره برنامه های دولت جهت رفع 
مشکلات اقتصادی کشور توضیح داد: برای قضاوت دولت الان 
مقداری زود است، اما زود بودن به این معنی که دولت تازه بر سر کار 
آمده و مسئولان تازه در حال آشنایی با کارها هستند. ناصر ایمانی 
افزود: نگرانی کنونی این است که اشراف کامل اطلاعاتی نسبت به 
وضعیت کشور در حدی که باید وجود داشته باشد در بین مسئولان 
دیده نمی شود و در واقع هماهنگی لازم و مدیریت کافی متناسب 
با مشکلات کشور وجود ندارد و انگار شاهد نوعی سردرگمی بین 
مسئولان در تصمیم گیری هستیم، اما امیدواریم که این نگرانی 
درست نبوده و مربوط به همین شروع فعالیت های دولت در ماه های 
اخیر باشد که طبیعی است. ایمانی ادامه داد: من گمان می کنم که 
دولت در زمینه مسائل اصلی بورس مقداری کم توجه است و به نوعی 
اسیر شعارهای ابتدایی خودش شده، چراکه بورس سازوکارهای 
پیچیده خود را دارد و باید مسئولان ذی ربط و در راس آن وزیر 
اقتصاد کمی علمی تر به مسائل و مشکلات کنونی بورس توجه کنند.

نماینده خرم آباد در مجلس گفت: از کمیسیون اقتصادی 
خواهش می کنم هر کسی که خیانت کرده با دست توانمند قوه 
مربوطه حتما تنبیه و مواخذه شود، چراکه امروز خیل عظیمی 
از آقازاده ها با ثروت های افسانه ای در آمریکا زندگی می کنند در 
حالی که این انقلاب برای محرومان است. مرتضی محمودوند 
افزود: دولت جدید در شرایطی کشور را در دست گرفته که به 
گفته آقای نوبخت هیچ چیز در خزانه نمانده است در واقع به دنبال 
سیاست گذاری های غلط، رانت ها، لابی های کثیف شیطانی و باند 
بازی ها، ثروت ایران در آمریکا، اتریش، کانادا و سوئیس است. وی 
تاکید کرد: مجلس بررسی کند چطور آقازاده خانمی که در زمان 
اشغال لانه جاسوسی بر روی سفارت پرید و آقازاده های امثال این 
خانم با بالاترین شرایط مادی در آمریکا زندگی می کنند در حالی 
که آنها با پول همین مردم مظلوم به چنین موقعیتی رسیده اند. 
امروز همه مجلس را می زنند چراکه لقمه حرام همین گزارش در 
شکم شان است و با این شرایط برای براندازی نظام اقدام می کنند.

سخنگوی ناجا درباره پرونده عنابستانی، تصریح کرد: صلح و سازش بین 
شاکی و متشاکی برقرار شد و آقای عنابستانی دیگر دلجویی کردند. این 
موضوع خاتمه پیدا کرده است، قاضی به موضوع رسیدگی کرد و قرار هم 
صادر شد اما در مرحله صدور حکم رضایت شاکی توسط آقای عنابستانی 
جلب شد. سردار مهدی حاجیان درباره اقدامات هک جایگاه های سوخت 
گفت: نیروی انتظامی باتوجه به ظرفیت هایی که در پلیس فتا دارد به 
این موضوع کمک کردند. نیروی انتظامی در بحث شناسایی و بازگردانی 
سیستم همکاری داشت، از تعداد نفراتی که دستگیر شدند آماری ندارم. 
سخنگوی ناجا با اشاره به طرح ترافیک افزود: طرح زوج و فرد طرح نسبتا 
موفق بوده است و پیشنهادات مختلفی داده شده است، یکی از آن همین 
طرح بوده است. سخنگوی ناجا درباره ورود سلاح گفت: نیروی انتظامی با 
قاچاقچیان سلاح برخورد جدی دارد و از طریق های کشورهای همسایه 
و هدفمند نیز سلاح وارد شده بود نیروی انتظامی در مرز و مرکز مبارزه 
می کند و تعداد سلاح هایی که کشف شده است نیروی انتظامی قاطعانه 

برخورد می کند و با اشراف اطلاعاتی مبارزه در دستور کار قرار دارد.

 

مجلس را می زنند چراکه 
لقمه حرام در شکم شان 

است!

 پرونده عنابستانی
 و سرباز راهور بسته شد

 سردرگمی بین مسئولان 
دولت جديد در 

تصمیم گیری 

    آموزش و پرورش دیگر حیاط خلوت دولت ها نمی شود

»آرمان ملی« معرفی سومین وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش را بررسی می کند: 

گزينه    نزديک به فرهنگيان 
تا     سياسيـــون


